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Т И ,  ГО С П О Д И ,  Н А Д І Я  М О Я . . .

ТВОЯ ВІРАПРО ГОЛОВНЕ

БОГ МОТИВУЄ СЛУ-
ЖИТИ ІНШИМ

ВАЖКИЙ ШЛЯХ 
«ОЧІКУВАННЯ»

ЗДОРОВИЙ ДУХ- 
ЗДОРОВЕ ТІЛО

Довіряймо Богові, бо Він 
сильний допомогти нам, коли 
ми приходимо до Нього з 
проханням.

Нещодавно Івана демобілізува-
ли. Це була неймовірно радісна 
зустріч. Молодша донька навіть 
не впізнала тата.

При народженні ми отримує-
мо дивовижний девайс — 
тіло. На жаль, мало що про 
нього знаємо.
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СВЯТКУЄМО ПОКРОВУ?

Народна мудрість каже: «Покрова – з’їла полудень 
корова. На Покрову – як не листом, то снігом покриє. 
Прийшов Покров – не нагрієш хату без дров…» 

Релігійний складник також рясніє описами Покрови як за-
хисту від ворожої напасті.. Пошана Марії, як покровительки 
нашого народу існує від княжих часів. Марія була земною жін-
кою, яку вподобав Господь за матір свого Сина, щоб у люд-
ській подобі Він ніс праведне Боже слово до людей…Тут до-
речно згадати її слова: « Що Він – Христос – вам скаже те й 
зробіть» (Ів.2:5). Увесь наголос, уся увага на Христа, на послух 
Його Слову, на виконання того, що говорить Він.

Що ж Біблія говорить про Покрову? «Ти (Боже) Покрова 
моя, ти від утиску будеш мене стерегти…» (Пс.31:8). Це По-
крова політика й духовного вождя єврейського народу, проро-
ка й царя Давида. Небезпеки, війни, особисте переслідуван-
ня, загроза смерті – це все складало кожен новий день життя 
царя. Він знав силу й важливість Покрови від Бога! 

Багатьом відомо про систему «Залізний купол» в Ізраїлі. Це 
сучасна високотехнологічна «покрова», яка вражає 90% воро-
жих ракет і снарядів, що летять на населені пункти. Думаю, що 
вона знадобилася б і Україні як захист від нападу з повітря. 

 Проте Небесна Покрова дає стовідсотковий результат для 
твоєї безсмертної душі. Питання: «Ти знаєш свою Покрову? Не 
тільки ту, що 1 (14) жовтня, а на кожен день життя?» Ось вона, 
божественна Покрова: «Хто живе під покровом Всевишнього, 
хто в тіні Всемогутнього мешкає, той скаже… – я надіюсь на 
Нього!» (Пс.90:1)

Маєш Покрову Христа над собою? Вона не руйнується й не 
протікає, дається кожному, хто з вірою каже в молитві: «По-
крова моя – Бог Предвічний!» 

Микола СИНЮК

Усі ми переживали 
ситуації, що завдавали 
болю й призводили до 
образ. Однак, якщо бути 
чесним, то часто тра-
пляється й зворотне – 
ранять не лише нас, але 
й ми самі. Майже в кожно-
го були рішення, про які ми 
жалкуємо, чи вчинки, яких 
соромимося… Можливо, че-
рез вас постраждали інші, а 
може бути, що про це ніхто 
й не підозрює, але достат-
ньо того, що знає Бог і бе-
реже спогади ваша власна 
пам’ять.

Усередині кожної людини 
є своєрідний «датчик», який 
фіксує будь-яке порушення 
принципів моралі. Це наша 
совість. Її голос можна за-
глушити чи зробити вигляд, 

що все гаразд, але пробле-
ма від цього не зникне.

Кажуть, що під час Чор-
нобильської аварії на стан-
ції було всього два при-
строї, які вимірювали рівень 
радіації. Перший – завжди 
показував цифри, потрібні 
керівництву, а другий – був 
захований у сейфі, щоб ніх-
то не знав правду. Як на-
слідок відсутності реальної 
інформації – багато людей 
отримали смертельну дозу 
опромінення.

Ви запитаєте: «Що ж із 
цим робити? Як жити, ро-
зуміючи, що багато речей 
не такі?» Відповідь водночас 
і проста, і складна: у цьо-
му світі за все доводиться 
платити. Не зараз – так по-
тім. Вихід лише один – як ми 

знаємо, Бог вирішив зроби-
ти це замість нас. Його Син 
помер на хресті, взявши на 
Себе те, що заслужили ми, 
і тепер кожний стоїть перед 
вибором – розплачуватися 
самому чи прийняти дар Бо-
жого прощення.

Якщо ви хочете позбу-
тися почуття вини, просто 
покайтеся перед Господом. 
Я люблю повторювати, що 
після щирої молитви Він ди-
виться на нас як на новона-
роджених немовлят, які ще 
не встигли зробити жодного 
неправильного вчинку. Адже 
коли ми «визнаємо свої грі-
хи, то Він, вірний і правед-
ний, щоби простити нам грі-
хи й очистити нас від усякої 
неправедності» (1Ів.1:9).

Микола САВЧУК

ПРИЙМИ ПРОЩЕННЯ

Я МОЖУ ЗРОБИТИ ДЛЯ БОГА БІЛЬШЕ!

Стор. 3

ЛАБІРИНТИ ДОЛІ

Життя Люби Ричко, учи-
тельки з полтавського села 
Майорщина, із самого мал-
ку складалося дуже дра-
матично. Дитинство було 
сирітське, голодне, нещас-
не. Батько покинув їхню 
сім’ю напризволяще, а 
мати, бідна, безхатня, не-
спроможна прогодувати 
трьох малих дітей, змушена 

була віддати двох менших, 
Любу й Надійку, у дитячий 
притулок.

Згодом, уже вирісши, Люба 
сама починає навчати й вихову-
вати таких же знедолених дітей у 
тому ж інтернаті, де колись пра-
цювала її мама, яка дуже рано 
померла. І сімейне життя в Люби 
з чоловіком-п’яницею теж не 
склалося.

ВОНИ — СПРАВЖНІ!
У цьому ж інтернаті вона й 

знайомиться з християнами, які 
влаштовують тут дитячий табір. А 
Люба додатково працює в них, щоб 
заробити трохи грошей на своїх 
двох малолітніх дітей. Християни 
Любу дуже дивують. Не пиячать, не 
курять,  не хитрують, не сваряться. 
Працюють чесно самі й чесно роз-
раховуються за працю інших.
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БОГ МОТИВУЄ СЛУЖИТИ ІНШИМ

— Вікторе Віталійовичу, як 
ви зустріли війну? Якими були 
ваші перші дії та думки?

— Коли настав цей злощасний 
ранок, мене пробудив телефонним 
дзвінком один зі служителів, який і 
сказав, що почала війна. Я піднявся 
й став телефонувати до служителів, 
які живуть попід кордоном. І вони 
підтвердили найстрашніше. Се-
стри з Юнаківки навіть зняли відео, 
як колона військової техніки їхала 
з боку Росії в наш бік. Ми радили-
ся, як діяти далі. Я написав у нашу 
спільну групу пораду бути мудрими 
в цей непростий час, просив прий-
няти нелегке рішення — лишитися 
чи евакуюватися, або ж хоча б ева-
куювати сім’ї. 

Я сам прийняв рішення залиша-
тися на місці й був готовий підтри-
мувати служителів, які потребували 
допомоги, а також людей, які жили 
поруч. Після того ми почали діяти.

— Як відомо, у перші дні 
війни Суми були в облозі військ 
рф. Що ви в цей час робили? Із 
якими викликами стикнулися? 

— Намагалися зорієнтуватися 
в ситуації й підтримувати людей. 
Ми розуміли, що дуже скоро в ма-
газинах зникнуть продукти. Може 
статися так, що закінчиться вода. 
Тому ми стали запасатися чим тіль-
ки можна. Ми не зважали на ціни, 
бо розуміли, що дешевше наразі не 
буде. Ми мали електрогенератор 
бензиновий, тому все приготували, 
що потрібне для нього, бо знали, 
що може зникнути світло, а треба 
буде людям заряджати телефони. 
Такі підготовчі справи ми робили 
спочатку.

А потім стали до церкви при-
ходити люди. Вони потребували й 
матеріальної, і духовної підтримки. 
Нас запитували, як виживати. І ми 
служили їм, чим могли. 

Згодом виникла гостра потреба 
в евакуації, бо не всі люди, які цьо-
го хотіли й потребували, могли виї 
хати самостійно. Було багато стар-
ших людей, які не мали ні транспор-
ту, ні рідних, ні близьких. Допомага-
ли багатодітним сім’ям виїхати на 
безпечніші території.

— Ви самі родом із заходу 
України. Чому ви самі не виїха-
ли, маючи таку можливість?

— Найперше, це християнсь-
кий, а разом із тим і моральний 
обов’язок тримав мене там. Я вже 

тридцять років дотичний до Сум-
щини. Ще в 1993 році ми стали тут 
організовувати церкви. Служили 
людям, підтримували їх духовно, 
тому в час, коли в їхнє життя прий-
шла така небезпека, я відчував, що 
маю бути поруч із ними. 

Хто, як не ми, християни, які 
знаємо живого Бога, можемо допо-
могти людям, коли вони розгублені, 
виснажені, коли кожен за себе. Але 
Бог покликав нас стати відповіддю 
на їхні потреби. Тому в мене навіть 
думки не було, що я залишу людей 
і кудись поїду. Тим більше, що мої 
друзі з маленькими дітками, які 
жили ближче біля кордону, були в 
набагато важчих умовах.

— Де ви брали ресурси, щоб 
підтримувати людей матеріаль-
но?

— З перших же днів, завдяки 
вірним людям із заходу України до 
нас потоком стали надходити про-
дукти харчування, засоби гігієни. І 
люди привозили їх попри небезпе-
ку. Виїхати з міста ми ще могли 
«зеленим коридором». Але ті, хто 
в’їжджав у місто, і ми, коли повер-
талися, були попереджені, що ніхто 
не гарантує нам безпеки. Я застері-
гав братів, які запитували мене, чи 
треба підвезти нам щось. Але вони 
мені на це відповідали: «Ти ска-
жи лише, чи маєте потребу в тому 
чи іншому, а доставити — то вже 
наша проблема». І люди, ризикую-
чи своїм життям, підвозили нам усе 
необхідне. А на зворотному шляху 
вивозили людей, які хотіли евакую-
ватися з міста.

— В Україні нині дуже багато 
травмованих людей. Чи можли-
во вилікувати ці рани й ці трав-
ми?

— Було навіть важко просто 
слухати розповіді мешканців різ-
них сіл про те, що вони бачили й 
пережили. Одна депутатка нам 
розповіла, що в перший же день її 
брата та інших 17 хлопців, які брали 
участь в АТО, узяли в полон і трива-
лий час ніхто не знав їхньої долі. Ця 
жінка була настільки пригнічена, що 
ми не знали навіть, як можна її ро-
зрадити.

Я не мав досвіду праці з такими 
людьми, але відчув, що передусім 
варто вислухати людину й певною 
мірою пережити те, що переживає 
вона, поставивши себе на її місце. 
І тільки тоді можна знайти ті слова 

розради, які допоможуть іншому. 
Слухаючи такі розповіді, я відчував, 
як Господь вкладає в моє серце й в 
мої уста слова втіхи. Ми молилися 
з цими людьми, просили в Господа 
підтримки й сили проходити через 
усі життєві випробування.

— Яка нині ситуація на Сум-
щині? 

— Якщо говорити про нашу 
працю, то бачу оптимістичні мо-
менти. Усі служителі працюють і 
налаштовані на те, щоб виконувати 
цю роботу далі. І я бачу в цьому ве-
ликий позитив, що люди, які покли-
кані служити іншим, готові робити 
це, незважаючи ні на що. 

Проте проблема на наших те-
риторіях не зникла. Нашою вій-
ськовою адміністрацією було 
прийняте рішення про примусове 
відселення людей, які живуть біля 
кордону, у п’ятикілометровій зоні. 
Ці люди переселяються в Суми чи 
інші міста області. І нам дуже шко-
ди, що вони змушені залишати все 
нажите добро за роки життя. Люди 
це дуже важко переносять, хоча й 
розуміють, як і ми, що найдорого-
ціннішим є саме життя. Тому нама-
гаємося максимально підтримати 
цих людей.

І ще одна ситуація. Зовсім не-
давно я спілкувався з братом із 
Шалигіно. Це село під самим кор-
доном. Я думав, що ці люди також 
будуть виїжджати, бо напередодні 
поблизу цього села сталася тра-
гедія. Мама й син їхали на мопеді 
в село – і дорогою їх розстріляла 
російська диверсійна група. Але 
служитель каже: «Ми хочемо тут 
служити людям і надалі, а ще хо-
чемо придбати будинок, який ми 
орендували для служінь. Маємо 
велику потребу в цьому, бо люди 
активно відвідують церкву». 

Тобто ситуація таки трагічна, 
але в ній є й оптимістичне. Бог 
мотивує людей шукати Його, Бог 
мотивує інших служити людям, які 
цього потребують.

— Що ви побажали б людям, 
які втратили надію й не знають, 
як жити далі?

— Хотів би побажати всім мати 
віру у своєму серці й ніколи її не 
втрачати. Довіряймо Богові, бо Він 
сильний допомогти нам, коли ми 
приходимо до Нього з проханням. 

Розмовляла
Галина ФУРМАН

Сумщина одна з перших була атакована ворожими військами, зазнала й зазнає донині 
великих руйнувань. Але місцеві церкви з перших днів війни мобілізувалися для допомоги своїм 
односельчанам. І ця праця здійснюється й дотепер. 

Як діє церква в час війни? У чому вбачає свою роль та призначення? З якими труднощами 
стикається та якою бачить свою подальшу роль у суспільстві? Про це розмовляємо з єписко-
пом Віктором Клецем, старшим пресвітером євангельских церков Сумської області.

ЧОМУ ВДЯЧНІСТЬ ВАЖЛИВА?
ВАЖЛИВО ЗНАТИ

У світовому рейтингу щастя у 2019 році Україна по-
сідала 133 місце. І це не дивно. Ми були серед тих, 
хто мав найнижчу зарплату в Європі та найслабшу еко-
номіку. Проте – найвищий рівень корупції та найнижчий 
рівень медицини. І ми ще не знали, що таке повномас-
штабна війна. 

2023 рік. Травень. У новому рейтингу щастя Україна по-
сіла 92-ге місце. І це найвищий рівень, який посідала Україна 
за останні 20 років. Як таке може бути? Ми ж пройшли через 
ковідну ізоляцію та неймовірні випробування війни?

Але послухайте, що кажуть дослідники. «Незважаючи на 
масштаби страждань та збитків, завданих Україні, оцінки жит-
тя у вересні 2022 року виявилися вищими, ніж після російської 
анексії 2014 року». Дослідники стверджують, що оцінки життя 
підкріплюються «більш сильним відчуттям спільної мети, до-
брозичливості та довіри до керівництва держави». 

Українці, ваша спільна мета, доброзичливість та довіра,  
помножені на вдячність, дають силу народу навіть у найтемніші 
часи! Ми вдячні країнам, які нам допомагають, вдячні воїнам, 
які забезпечують наш спокій, вдячні зрештою Богові за Його 
охорону й захист, і за те, що нас оминуло чергове лихо.

«Подяку складайте за все, — сказав апостол Павло, — бо 
така Божа воля про вас у Христі Ісусі». 

Чому вдячність важлива? Тому що невдячність, як ракова 
пухлина, вражає всі сфери емоційного й навіть фізичного жит-
тя. Без вдячності ми стаємо злими, безрадісними, немотиво-
ваними нитиками. А вдячність — цілюща. 

Станіслав ГРУНТКОВСЬКИЙ

ДУХОВНІ ІСТИНИ

«Подяку складайте за все, бо така Божа воля про вас у Христі 
Ісусі» (1Сол.5:18).

Звичайна логіка підказує, що спочатку потрібно отримати, а потім вже 
розсипатися вдячністю. Але я підозрюю, що така логіка порочна, егоїстич-
на.

Щира вдячність має передувати отриманому дару. Якщо людина вва-
жає, що їй винні за замовчуванням, що хтось зобов’язаний їй щось дати, 
скоріше за все, не буде ні дару, ні вдячності. Бо тут діє не логіка благодаті, 
а логіка маніпуляції й обміну – або я зроблю так, що ви самі захочете мені 
дати, або ви дасте мені в обмін на те, що дам вам я.

Але якщо ми вдячні за все, то вдячні до того, як це станеться, до того, 
як розпізнаємо те, що трапилось як прибуткове або не прибуткове, як 
радісне або печальне, як хороше або погане.

Якщо вибираємо стан вдячності, то весь світ постає в іншому світлі, у 
світлі благодаті. Тоді неприємності обертаються користю, а труднощі раді-
стю.

Наше життя буде бідним, без дарів і надбань, якщо будемо жити та очіку-
вати чогось у режимі егоїзму. Навпаки, наше життя стане багатим, якщо бу-
демо вдячні за нього Богу, якщо ми обрали режим благодаті. Тоді почнуться 
чудесні перетворення й важке життя перетвориться в благий дар.

Ми не отримали багато чого доброго не тому, що цього недостатньо 
в природі або нам не хочуть цього дати. Ми не отримуємо більшого, бо не 
вдячні за те, що вже маємо.

Життя вже благодатне, воно саме по собі — найвеличніший Божий 
дар. І коли приймаємо його зі всіма складнощами, але з вдячністю, воно 
відкривається у всьому своєму багатстві.

Михайло ЧЕРЕНКОВ

ЩИРА ВДЯЧНІСТЬ МАЄ 
ПЕРЕДУВАТИ 
ОТРИМАНОМУ ДАРУ



ГОЛОС НАДІЇ 3№9 вересень 2023 СПЕЦВИПУСК

ІСТОРІЇ ВІЙНИ

ВАЖКИЙ ШЛЯХ ПІД
НАЗВОЮ "ОЧІКУВАННЯ"

– Яким був той день і ті об-
ставини, коли Івана мобілізу-
вали на захист нашої держа-
ви?

– Це було неочікувано, ми до 
цього не готувалися. Чоловік був 
на навчанні в семінарії, була се-
реда. І раптом він передчасно 
приїхав додому. Я питаю, чому він 
повернувся, а Іван відповів, що 
його мобілізовують. Я спершу не 
повірила, але чоловік сказав, що 
в нього є всього кілька годин на 
збори, а далі я маю відвезти його 
в місто.

– Як ви сприйняли цю 
звістку?

– Чесно, коли ми сіли в маши-
ну, щоб їхати в місто, я відчувала, 
ніби з моїх грудей дістали серце. 
Усю дорогу я плакала. Ми не зна-
ли, що нас чекає, як це має бути, 
але усвідомлювала, що це дуже 
небезпечно. Іван мене заспоко-
ював. Хоча йому теж було дуже 
важко. «Значить, така Божа воля, 
– казав він. – Значить, так треба. 
Довірся Господу».

– Як усе складалося далі?
– Чоловіка було призвано в 

десантно-штурмові війська. І з 

самого початку їх відправили на 
навчання за кордон. Потім декіль-
ка місяців вони провели в західній 
частині України, навчаючись на 
полігоні. І в кінці лютого його бри-
гаду відправили в зону бойових 
дій, у Бахмут. Там вони провели 
два місяці, а далі була ротація.

– Що ти відчувала весь цей 
час, особливо коли Іван був у 
дуже небезпечному місці? Як 
ти це переживала?

– Коли я дізналася, що його 
відправляють на передову, стало 
по-особливому тривожно. Тим 
більше, що я чула хвилювання і 
в голосі та поведінці чоловіка. Я 
намагалася тримати хвилювання 
в собі й не виказувати його, але 
воно було неймовірним. Ти не 
знаєш, що тебе чекає, його чекає. 
Мені було дуже страшно. 

– Де ти брала сили, щоб 
заспокоїти себе й підтримати 
чоловіка?

– Якщо чесно, то були момен-
ти, коли мені хотілося десь про-
пасти. Усе покинути, поїхати десь 
до батьків, заховатися в їхньому 
домі й ні про що не думати. Але 
потім я запитала себе: «Від чого 

ти втікаєш? Невже можна втекти 
від реальності?» Я усвідомлювала, 
що в мене діти, робота, служіння в 
церкві. Усе це підтримувало мене 
й відволікало від сумних думок. Я 
не мала права постійно бути сум-
ною, постійно страждати.

Часто я усамітнювалася в 
окремій кімнаті й там розмовляла 
з Богом. Я говорила Йому про всі 
свої хвилювання. А були моменти, 
що просто падала на коліна, мов-
чала й плакала. І в ті миті я реально 
відчувала, що Бог дуже близько, і 
лише один Він мене розуміє. Я 
мало з ким ділилася своїм болем. 
Із чоловіком не могла про це гово-
рити, бо розуміла, що йому наба-
гато важче, ніж мені. Але реально 
відчувала, як мої сльози витирає 
Сам Господь – через обставини, 
через слова, які звучали в моєму 
серці.

– Як ти боролася з триво-
жними думками?

– Так, такі думки спершу 
сповнювали моє серце. Але 
якоїсь миті прийшли впевненість 
і спокій. Я не знаю, як це сталося, 
але впевнена, що це зробив Бог. У  
моєму серці пролунали слова, що 

чоловік повернеться живим. Мож-
ливо, це звучить дивно, прийшло 
таке усвідомлення: «Ти вже дякуй 
за це». Я стала це робити – і серце 
сповнював спокій.

Так, я розуміла, що мій чоловік 
не на легкій прогулянці. Проте 
було й чітке усвідомлення, що всі 
у свій час помирають, бо життя на 
Землі тимчасове. Але якби це тра-
пилося з моїм чоловіком, то я зна-
ла, що він житиме з Богом вічно. 
Переконана, що мені було б дуже 
важко прийняти це, але ця надія 
на вічне життя тримала мене.

– Що ти в той час казала 
своїм дітям, як ти їх підтриму-
вала?

– Пригадую, як наша старша 
донька говорила з Богом в одній 
із молитов: «Господи, я щодня мо-
люся, щоб Ти зберіг мого тата й 
повернув його до мене. А чому Ти 
не повертаєш його?» Тоді я вкотре 
говорила, що Бог береже нашого 
тата і Він Його поверне до нас. А 
ми повинні лише почекати.

У Бога є для нас три відповіді: 
«Так», «Ні» і «Почекай». І два остан-
ні варіанти часто бувають для 
нас дуже болючими. Але Бог ба-

чить усю картину повністю, знає, 
що для нас краще, що ми маємо 
пройти й чому це слугуватиме.

Нещодавно Івана демобілізу-
вали. Це була неймовірно радісна 
зустріч. Молодша донька навіть 
не впізнала тата, лише через день 
усвідомила, що це тато повернувся.

– Що ти сказала б жінкам, 
які чекають своїх чоловіків із 
війни?

– Передусім – я вас чудово ро-
зумію. Я знаю, як це важко, тому 
хотіла б підтримати й обійняти 
кожну. Не бійтеся приймати до-
помогу від близьких і просити до-
помоги. Попри те, що вам важко, 
не забувайте, що у вас є діти. Не 
залишайте їх на самоті з іграми та 
соцмережами. Повірте, їм також 
дуже нелегко, і вони переживають 
не менше, ніж ви. Але разом із тим 
я переконана, що Бог – найкраща 
підтримка, тому звертайтеся до 
Нього в молитві, бо спілкування 
з Богом має дуже велику силу. І я 
впевнена, що саме Господь може 
провести нас у будь-якій ситуації й 
допомогти нам.

Розмовляла 
Галина ФУРМАН

Подружжя Івана й Наталії Вахнюків із Кузьмівки, що на Рівненщині, із 
перших днів війни долучилося до волонтерської діяльності. Проте згодом 
чоловіка було мобілізовано на захист нашої країни. Вона, як і тисячі україн-
ських жінок, які провели своїх чоловіків на війну, стала на важкий шлях під 
назвою «очікування». Яким воно було для Наталії, із якими труднощами 
вона як дружина й мама стикнулася? Про це розповідає сама жінка.

Продовження, 
початок на стор.1
Люба прискіпливо пригля-

дається до них, обстрілює каверз-
ними й провокаційними запитан-
нями, намагаючись дізнатися, 
чи не прикидаються вони, чи не 
лицемірять… І зрештою переко-
нується: таки ні, вони — справжні! 
А ще їй як педагогу подобається, 
що вони дуже люблять дітей і пра-
цюють із ними цікаво, захоплюю-
че.

ТРАГЕДІЯ
Утім, це може й залишилося б 

тільки приємним спогадом, якби 
не трагічна подія, яка круто змінює 
все Любине життя.

Якось вона зі своїм сином Сер-
гійком стояла край дороги й роз-
мовляла з інтернатівською нянею.

Аж тут раптом — ДТП, одна з 
машин наїжджає на Любу — і вона 
отримує потужний удар у спину й 
падає на асфальт.

Місцеві лікарі ставлять їй не-
правильний діагноз і «заліковують» 
так, що вона вже майже не може 
рухатися і весь час страждає від 
гострого болю. А тут ще й дирек-
тор інтернату, один із винуватців 
ДТП, оббрехав Любу й налаштував 
проти неї колег, її обзивають симу-
лянткою, не платять за лікування, 
одвертаються від неї…

І доведена до відчаю Люба 
вирішує покінчити життя самогуб-
ством. Її ледь устигають урятувати 
медсестра та сусіди.

— А про дітей ти подумала? На 

кого ж би ти їх покинула? — доко-
ряють їй люди.

І тієї ж ночі, ставши навколіш-
ки біля ліжок поснулих дітей, вона, 
плачучи, кається перед Господом і 
запрошує Його в своє серце.

«ЗАРАЗ МЕНІ ДОБРЕ…»
А знайомі християни, дізнав-

шись про Любине нещастя й не-
долуге лікування, допомагають їй 
потрапити в інститут нейрохірургії 
й весь час підтримують протягом 
довготривалого і, звичайно ж, не-
дешевого лікування.

За кілька років Люба героїчно 
витримала аж вісімнадцять склад-
них і не завжди вдалих операцій, 
весь час покладаючись на Господа, 
Який підтримує й дає полегшення 
в найтяжчих випробуваннях. 

…Коли я прийшла до Люби в 
палату допомогти їй після черго-
вої операції, то побачила на ній 
якийсь чудернацький «скафандр» 
з антенами. Голову стискав чор-
ний залізний обруч, прикріплений 
до чотирьох масивних металевих 
стрижнів. Помітивши, що я розгля-
даю арматуру, Люба пояснює:

— Це мені поставили ХАЛО-а-
парат для стабілізації хребта. Я не 
можу повертати голову, бо він за-
кріплений у моєму черепі чотирма 
гвинтами… Просвердлили чотири 
дірки і вкрутили гвинти. Треба в 
цьому «скафандрі» пробути два з 
половиною місяці… — усміхаєть-
ся вона і згадує: — Хірург обколов 
місця для шурупів новокаїном і 
почав свердлити голову. Я нама-

галася терпіти, молилася: «Госпо-
ди! Поможи витерпіти… не можу… 
ось-ось знепритомнію…» Але пер-
шою знепритомніла медсестра, 
що стояла поруч…

Прокинулась я в палаті. Біль 
нестерпний, голову наче розриває 
на частини… Знову молюся: «Го-
споди! Уже не здатна терпіти, мої 
сили закінчуються…» І тут одразу 
переді мною постав Він на хресті, 
у терновім вінку, і я почула голос: 
«У тебе лише чотири рани, а глянь, 
скільки їх у Мене!» І я зрозуміла, 
що Господь допустив цей біль, 
щоб я змогла порівняти крихту 
своїх страждань із Його страждан-
нями за мене. «Який же біль Тобі, 
Господи, довелося витерпіти!.. І 
Ти терпів заради мене… Дякую 
Тобі!» Тоді ще більша, невимовна 
любов до Господа переповнила 
моє серце. Тепла хвиля розлила-
ся по всьому тілу, і біль відступив. 
Чергова медсестра спитала:

— Любо, вам боляче? Може, 
укол зробити?

— Ні, слава Богу! Не треба. За-
раз мені добре…

ГОСПОДЬ — ПОРЯД
У тому ж «скафандрі» Люба по-

вернулась у своє село. У ньому ж 
вона, ледь пересуваючись, свід-
чила про Христа та Його страж-
дання своїм односельцям. Див-
лячись на неї, люди плакали, але 
Люба звернулася до них із такими 
словами:

— Я бачу на ваших очах сльо-
зи. Якщо це сльози жалю до мене, 

то не потрібно плакати. Я отри-
мала від Бога те, що світ не може 
дати. Коли тіло болить, його мож-
на втамувати різними ліками, а 
коли душа болить, — то в цьому 
світі спокою для неї не знайдеш… 
Мені довелося перенести стільки 
операцій, зазнати стільки страж-
дань і болю, але поряд зі мною 
завжди Господь. Якщо хтось хоче 
пізнати Слово Боже, шлях до Бога 
і Його волю, хай приходить до 
мене. Двері мого дому завжди для 
вас відчинені…

Наступні два тижні двері її 
домівки майже не зачинялися. Одні 
просили дати Євангелію почитати, 
інші хотіли поговорити про Бога й 
послухати псалми, отримати хри-
стиянські календарі й листівки.

І навіть коли якось нестерпний 
біль не відпускав кілька днів, і Люба 
вже зібрала всіх своїх родичів, щоб 
попрощатися з ними, вона й тоді 
закликала їх навернутися до Го-
спода. А Він і того разу, як і завжди, 
врятував її.

«ХАЙ НЕМІЧНОЮ, АЛЕ З 
БОГОМ…»

Відтоді минуло вже майже 20 
років. У їхньому селі утворилася 
невелика християнська громада. 
До Люби часто звертаються одно-
сельці зі своїми проблемами, про-
сять помолитися за них чи разом із 
ними. А вона сама невтомно щод-
ня проводить біблійні уроки по те-
лефону, наставляє, пояснює, під-
бадьорює охочих вивчати Біблію, 
хоч сама ледве пересувається по 
квартирі з «ходунками».

Якось у розмові з Любою зга-
дую:

— Понад 20 років тому, після 
першої операції та свого хрещення 
ти свідчила в нашій церкві й сказа-
ла: «Якби переді мною був вибір — 
мати фізичне здоров’я й жити без 
Бога, чи бути немічною і з Богом, 
я би обрала друге». Після стількох 
операцій і стількох страждань ти не 
змінила своєї думки?

— Ні! Я готова знову повторити 
ті слова!

Людмила ШАМОВСЬКА

Я МОЖУ ЗРОБИТИ ДЛЯ БОГА БІЛЬШЕ!
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Виходить щомiсяця

ГОЛОС НАДІЇ №9 вересень 20234 СПЕЦВИПУСК

ЧИ ЗНАЄТЕ ВИ?З БОГОМ - ЛЕГШЕ

ЗДОРОВИЙ ДУХ -    
ЗДОРОВЕ ТІЛО

ЗАПРОШУЄМО НА БОГОСЛУЖІННЯ

ЯК ПРОЙТИ ПЕРІОД СКОРБОТИ?
МОЯ ІСТОРІЯ
13 жовтня 2022 року під час 

виконання чергового завдання 
на Херсонщині загинув мій чо-
ловік Дмитро Мельник. Христи-
янин, вірний служитель, люблячий 
чоловік, тато і син. 

Ми прожили в шлюбі щасливі 
11 років, виховували доньку Єву. 
А потім прийшла війна... Діма 
служив у ЗСУ та був прикладом 
у всьому. Бог був центром його 
життя! 

Зараз він на небі, із нашим 
Небесним Отцем. 

А ми з донечкою проходимо 
найжахливіший період, щодня 
ведучи свої битви, і іноді про-
граємо. 

Але твердо знаю: Бог вірний 
завжди!

Вдова — найстрашніше, що 
може трапитися, коли твій чо-
ловік військовий. 

Ти чекаєш коханого з війни, 
хвилюєшся, щоранку проки-
даєшся в очікуванні звістки, за-
синаєш у сльозах із молитвою до 
Бога: збережи!

Телефонний дзвінок — і зем-
ля утікає з-під ніг... Усе... Його 
нема... 

Як сказати дитині? Його 
мамі?

Умить руйнується вся твоя 
реальність...

Інструкції, як проходити до-
лину плачу, немає. Кожна прожи-
ває це по-своєму.

Тепер усе дається дуже 

складно!
Улюблені заняття викликають 

глибокий біль.
Звичайна життєва рутина, 

проста й банальна, стає склад-
ною та втрачає сенс.

ЩО РОБИТИ З «ГОЙДАЛ-
КАМИ»?

Бог знає, що сама ти не впо-
раєшся, і через пастора, менто-
ра або ж наставника допоможе 
тобі пройти «гойдалки» в духов-
ному житті в період скорботи.

Ніхто не може змусити віри-
ти в Бога й любити Його. Наші 
стосунки з Богом — наша від-
повідальність!

Просто знай, що в період 
втрати Бог поруч, Його серце 
знає, як тобі боляче.

Іноді люди дивуються, що піс-
ля такої втрати ти все ще віриш 
Богові. Так, бо бажання бути з 
Ним викликане не емоціями, це 
рішення! Рішення рухатися в на-
прямку неба.

Ось те, що працює в моєму 
житті, і працює лише тоді, коли я 
чесна з собою та з Ним.

Виливай свій біль перед Бо-
гом у молитві — коли боляче, 
страшно, самотньо, коли вини-
кають питання, на які ти не маєш 
відповіді, коли сумуєш, коли на-
криває жаль до себе.

Так, наші молитви вже ніко-
ли не будуть такими, як колись, 
бо наше життя, наша реальність 
змінилися.

Та пам’ятай: молитва визна-
чає напрямок твого руху!

Читай Біблію. Бог говорить 
через Своє Слово, утішає, під-
тримує, дає відповіді. Він буде 
по-особливому зцілювати твоє 
серце.

Слухай християнську музику, 
читай книги. Те, що ми читаємо 
та слухаємо, наповнює нас.

Відвідуй церкву. Навіть коли 
не хочеться — йди до церкви!

Тепер ти відповідальна за ду-
ховну атмосферу в родині. Так не 
мало бути, але так є.

Прокидаючись, щоранку про-
си Бога бути Господарем твого 
життя, довір Йому всі  справи та 
виклики – і Він дасть тобі сили!

ЯК ТРЕБА Й НЕ ТРЕБА ВТІ-
ШАТИ ВДІВ ВІЙНИ?

У період скорботи жінка осо-
бливо вразлива, емоційно не-
стабільна, і їй дуже потрібна лю-
бов у дії.

– Не кажіть їй: «Усе буде до-
бре». Ні! Усе вже погано, і як буде 
далі – знає лише Бог! Скажіть: 
«Буде по-іншому, і ми це прой-
демо разом, Бог тебе проведе, 
лиш дозволь Йому».

– Не кажіть: «Ти маєш пиша-
тися ним — він Герой». Жодна на-
города не варта смерті коханого! 

– Не запитуйте: «За що це 
вам?» На важкі запитання не-
можливо отримати прості від-
повіді. 

– Не вчіть, як проходити час 
скорботи й болю. У кожної пари 
були свої стосунки. За мить біль 
не мине, тут потрібен час.

– Не кажіть: «Не плач» або: 
«Тримайся, ти маєш бути силь-
ною». Ти не маєш бути сильною, 
Бог знає, що ти слабка й сама не 
впораєшся. Він допоможе тобі, і 
з Ним ти це пройдеш! 

– Не кажіть: «Твій – Герой, а 
мій не створений для війни». Ніх-
то не створений для війни! І наші 
мужні захисники самі ніколи б не 
обрали таку долю...

– Не кажіть: «Час лікує». Бо 
час не лікує, сердечні рани лікує 
лише Творець! 

...Слова не завжди потрібні. 
Іноді досить дружніх обіймів або 
посидіти разом у тиші, прогуля-
тися, помолитися й поплакати 
разом. 

Будьте готові дати свій час, 
сили, фінанси, свої молитви! Це 
те, що справді діє!

Наталія МЕЛЬНИК

При народженні ми отримуємо дивовижний девайс — тіло. На 
жаль, мало що про нього знаємо й несемо всі його «поломки» 
медикам.

А чи можна запобігти тим поломкам?
Бог для цього зробив усе.
GГеніально задумав дух, душу й тіло. 
GПоставив перед нами життя та смерть, благословення та прокляття 

й порадив вибрати життя і благословення. 
GПовідомив, що наш дух має народитися згори, від Нього, ожити в 

Дусі Святому й керувати душею і тілом. 
GПорадив жити благочестиво й помірковано.  
GСказав, що тіло — святе, бо в ньому може жити Святий Дух. 
GПояснив, що ми вільні робити все, що заманеться. Але не все нам 

на користь. 
GНаголосив, що бути ледарем й ненажерою — зле. А коли їмо чи п’є-

мо — щоб робили це на славу Божу. 
Це нам не сподобалося. При чім слава Божа до чебуреків і 

тортика?
GРозповів, яка цілюща вода, учив висипатися. 
Застерігав, що ворог хоче красти життя з нашого життя. 
Але ми не слухали, бо нам треба було з’їсти піцу (бо то лише перша 

ночі). 
GА коли ми зранку ледь продирали очі, звіщав: «Вкладу в вас новий 

розум і дам новий дух. Заберу кам’яне серце і дам серце з плоті. Вкладу 
Дух Свій у вас...»

Та ми не прислухалися, бо снідаємо кавою, а не такими розмовами. 
Ну, і треба бігти. А точніше — повільно повзти в черговий кволий день. 
GВін потім ще казав: «Бо Я знаю ті думки, які думаю про вас... думки 

спокою, а не на зло, щоб дати вам будучність та надію», але ми не розчу-
ли, бо подруга шурхотіла обгортками від чипсів і печива — час на другу 
каву...

Він думав розгніватися, щоб «учинити затужавілим серце і тяжкими 
зробити уші, очі позаклеювати, щоб... не зрозуміли своїм серцем, і не 
навернулися, і не були уздоровлені!» Але з усім цим ми впоралися самі..

Та Він не був би Богом любові, якби все так і залишив. Може, тому ви 
й читаєте цей текст. 

І ось що маємо робити ми. 
GНавчитися долати з Богом всі стреси. Він створив нашу психіку, не-

рвову систему, душу й дух і тому найкраще знає, як з ними дати раду. Ви-
ливати Йому всі емоції, проговорювати абсолютно все. 
GТіло хоче простої, натуральної їжі. В адекватних порціях та кількості 

калорій. У здоровому балансі БЖВ (білків, жирів та вуглеводів). У вигляді 
різноманітних, у кольорах веселки «здорових страв». Без шкідливих про-
дуктів та методів приготування.
GТіло потребує 30-40 мл чистої води на 1 кг ваги щодня.
GТіло вимагає якісного сну 7-8 годин (без прокидання до ранку, у 

повній тиші, темряві, при комфортній температурі та на зручній постелі; 
із засинанням о 22-23-й; із вечерею не далі як за 3-4 год до сну й з припи-
ненням водопиття, щоб сечовий міхур спав також).

Усі здорові люди — жайворонки. 
GТіло потребує фізичної активності. Хай навіть це проста ходьба на 

5-10 тис. кроків, головне — регулярно й постійно.
Навіщо вам цей клопіт? Якщо ви бадьора, повна сил та енергії з ранку 

до вечора людина — допис не для вас, бо, мабуть, ви це все вже робите. 
А всі решта радимося з медиками, відновлюємося й беремося за 

здоровий спосіб життя.
Без самодисципліни це нелегко. Та потім це стане новими, навіть 

приємними, звичками. 
Ефект вас приголомшить!
Так, Бог обіцяв бути з нами до кінця віку, хворі ми чи здорові. 
Але краще, щоб здорові.

Олеся БАНАХ
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